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For nylig kunne man lÞse i KLôs 

nyhedsbrev Momentum, at halv-

delen af landets kommuner det 

sidste halve ¬r har udskudt eller 

skrottet planlagte anlÞgsprojek-

ter p¬ grund af, at priserne p¬ 

bygge- og anlÞgsopgaver er 

steget markant.  

Det rammer blandt andet bygge-

riet af plejehjem. For eksempel 

har man i Aalborg Kommune 

m¬tte udskyde to plejehjems-

byggerier, ligesom Kßbenhavns 

Kommune har udskudt, hvad der 

skulle have vÞret Danmarks 

stßrste plejehjemsbyggeri.  

Danske Îldrer¬d finder det des-

vÞrre meget sandsynligt, at 

endnu flere plejehjemsbyggerier 

vil blive stoppet eller udskudt. 

For ikke alene er byggepriserne 

steget markant. Kommunerne vil 

i 2023 have 1,4 milliarder mindre 

til anlÞgsudgifter end i 2022. 

Det er konsekvensen af den nye 

ßkonomiaftale, der for nylig blev 

indg¬et mellem KL og regerin-

gen.  

Situationen vÞkker bekymring 

hos Danske Îldrer¬d. Behovet 

for plejehjemspladser vokser 

markant i disse ¬r i takt med, at 

vi bliver stadig flere Þldre bor-

gere. Ifßlge Danmarks Statistik 

vil der i lßbet af de nÞste 10 ¬r 

blive 160.000 flere danskere 

over 80 ¬r.  

Stor risiko for mangel p¬  

plejehjemspladser 

Hvis plejehjemsbyggerier derfor 

nu udsÞttes eller helt skrottes, 

risikerer vi at f¬ et stort problem 

med for lidt pladser om ganske 

f¬ ¬r - og m¬ske f¬r vi ogs¬ et 

problem i forhold til ikke at have 

de rigtige type plejehjemsplad-

ser. Ikke mindst er der et stort 

behov for flere demensvenlige 

pladser. 

Kombinationen af hßje byggepri-

ser og fÞrre penge til at bygge 

nyt, tvinger hermed kommuner-

ne til at prioritere. Men selvom 

de ßnsker at bygge de nßdven-

dige plejehjem, kan det muligvis 

slet ikke lade sig gßre p¬ grund 

af en anden udfordring. 

Almene plejeboliger skal nemlig 

opfßres inden for et maksimalt 

rammebelßb per kvadratmeter, 

s¬ huslejen ikke bliver for dyr. 

Det er staten, der fastsÞtter 

rammebelßbet. N¬r vi som nu 

oplever, at det er meget dyrt at 

bygge, er det meget svÞrt at 

holde sig inden for rammebelß-

bet.  

En mulig lßsning 

En lßsning p¬ noget af dette 

problem finder man i et forslag 

fra Danmarks Almene Boliger 

(BL). De foresl¬r et midlertidigt 

gennemfßrelsesbidrag, der kan 

dÞkke ekstraudgifterne for de 

stigende byggepriser uden, at 

huslejeudgifterne stiger. De pe-

ger ogs¬ p¬, at ekstraudgifterne 

kan dÞkkes af Landsbyggefon-

den og s¬ledes ikke belaster de 

offentlige finanser.  

Danske Îldrer¬d bakker op om 

dette forslag. Vi mener, at det 

kan skabe bedre vilk¬r for kom-

munerne, men vi er ogs¬ ¬bne 

over for, at der kan vÞre andre 

lßsninger. Vigtigst af alt er, at 

der bliver gjort noget, s¬ svÞk-

kede Þldre ikke kommer til at 

opleve ikke at kunne f¬ den ple-

jehjemsplads, de har behov for.  

LÞs ogs¬ òDanske Îldrer¬d 

advarer mod stop for pleje-

hjemsbyggeriò, debatindlÞg i 

Avisen Danmark 

I Danske Îldrer¬d arbejder vi 

for, at der bliver gjort noget ved 

problemet. Og jeg kan kun op-

fordre til, at man som Þldrer¬d 

fßlger udviklingen i sin kommu-

ne ï og orienterer Danske Îld-

rer¬d, hvis I oplever noget tilsva-

rende. Vi finder det meget vig-

tigt, at der bliver holdt ßje med, 

hvor stort problemet med ud-

skudte og skrottede plejehjems-

byggerier vil vokse sig p¬ tvÞrs 

af hele landet.  

Inger Mßller Nielsen 

formand 

Dybt bekymrende, at kommuner 

stopper plejehjemsbyggerier  

https://avisendanmark.dk/artikel/debat-danske-%C3%A6ldrer%C3%A5d-advarer-mod-stop-for-plejehjemsbyggeri
https://avisendanmark.dk/artikel/debat-danske-%C3%A6ldrer%C3%A5d-advarer-mod-stop-for-plejehjemsbyggeri
https://avisendanmark.dk/artikel/debat-danske-%C3%A6ldrer%C3%A5d-advarer-mod-stop-for-plejehjemsbyggeri
https://avisendanmark.dk/artikel/debat-danske-%C3%A6ldrer%C3%A5d-advarer-mod-stop-for-plejehjemsbyggeri
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Tekst Morten Larsen 

//  // Stram ßkonomiaftale vÞkker bekymring 

Stram ßkonomiaftale 
vÞkker bekymring 

En stram ßkonomiaftale, hvor pengene kun lige fßlger med 

den demografiske udvikling, og hvor anlÞgsrammen er redu-

ceret markant, vÞkker bekymring hos Danske Îldrer¬d. 

Regeringen og KL har netop ind-

g¬et en ny ßkonomiaftale, der 

fastsÞtter rammerne for kommu-

nernes ßkonomi for 2023. Med 

aftalen bliver der et anlÞgsni-

veau p¬ 18,5 milliarder kroner. 

Siden kommunalreformen tr¬dte i 

kraft i 2007, har anlÞgsniveauet 

kun en gang vÞret lavere. Kom-

munernes serviceramme bliver i 

2023 lßftet med 1,3 milliarder 

kroner til blandt andet at dÞkke 

det demografiske trÞk. 

 

ï Vi havde h¬bet p¬, at der var 

prioriteret penge til at udvikle vel-

fÞrden. Men kan konstatere, at 

pengene kun lige fßlger med den 

demografiske udvikling med flere 

bßrn og Þldre, siger Inger Mßller 

Nielsen, formand, Danske Îldre-

r¬d og fortsÞtter: 

 

ï Vi kan desvÞrre ogs¬ konsta-

tere, at anlÞgsrammen er redu-

ceret med 1,4 milliarder i forhold 

til 2022. Det frygter vi kan med-

virke til, at flere planlagte pleje-

hjemsbyggerier bliver droppet. I 

forvejen har flere kommuner ud-

skudt eller droppet planlagte ple-

jehjemsbyggerier p¬ grund af 

store stigninger p¬ byggepriser-

ne. At der nu bliver reduceret i 

anlÞgsrammen risikerer at for-

stÞrke denne uheldige udvikling, 

og vi finder det derfor sandsyn-

ligt, at der bliver mangel p¬ pleje-

hjemspladser om ganske f¬ ¬r. 

ï Et er sikkert. Den nye ßkonomi-

aftale er s¬ stram, at kommuner-

ne kommer til at skulle foretage 

nogle svÞre prioriteringer, fortÞl-

ler Inger Mßller Nielsen. 

Efterlyser tidshorisont 

En anden del af aftalen, som 

Dansk Îldrer¬d hÞfter sig ved, 

er at parterne er enige om at 

samarbejde om at frisÞtte kom-

munerne igennem velfÞrdsafta-

ler p¬ dagtilbuds-, folkeskole- og 

Þldreomr¬det. Det skal bidrage 

med frihed til lokalt at nytÞnke 

opgavelßsningen til gavn for 

bßrn, elever og Þldre. 

Det er ambitionen, at kommuner-

nes ßnske i forhold til at blive 

frisat p¬ enten dagtilbuds-, folke-

skole- og Þldreomr¬det i videst 

muligt omfang kan imßdekom-

mes samtidig med, at nogenlun-

de lige mange kommuner frisÞt-

tes p¬ hvert af de tre velfÞrds-

omr¬der. 

Derudover skal der i videst mulig 

omfang vÞre en spredning i for-

hold til geografi, kommunestßr-

relse og socioßkonomiske for-

hold p¬ hvert af de tre velfÞrds-

omr¬der. KL vil p¬ baggrund af 

kommunernes ßnsker lave et op-

lÞg til fordeling af kommuner p¬ 

de tre velfÞrdsomr¬der. 

ï Det meget positivt, at flere 

kommuner f¬r frihed til at gßre 

tingene anderledes p¬ Þldreom-

r¬det, og at der bliver evalueret 

p¬ tingene. Vi savner dog en 

tidshorisont for, hvad der alt an-

det lige har potentiale til at blive 

et af de helt store nationale ud-

viklingsprojekter, siger Inger Mßl-

ler Nielsen. 

LÞs ßkonomiaftalen her 

 

- Vi havde h¬bet p¬, at der var prioriteret penge til at udvikle velfÞrden. Men kan 

konstatere, at pengene kun lige fßlger med den demografiske udvikling med flere bßrn og 

Þldre.  

Inger Mßller Nielsen, formand, Danske Îldrer¬d 

https://fm.dk/media/26002/aftale-om-kommunernes-oekonomi-for-2023.pdf
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//  // Det mener Danske Îldrer¬d om sundhedsreformen 

Det mener Danske Îldrer¬d  
om sundhedsreformen 
Magnus Heunicke prÞsenterede den 20. maj 2022 sammen med aftaleparterne en bred politisk af-

tale om en sundhedsreform. Aftalen tilfßrer sundhedsvÞsenet 6,8 milliarder kroner over de nÞste 

otte ¬r.  

Aftalens hovedpunkter er: 

¶ Styrkelse af det nÞre sundhedsvÞsen. 

¶ Flere lÞger i almen praksis og bedre lÞgedÞk-

ning. 

¶ Data og digitalisering skal understßtte kvalitet. 

¶ Hurtig og mere m¬lrettet indsats i hele landet. 

¶ Medarbejdere i centrum. 

¶ Mere lighed i sundhed. 

Positivt med kvalitetsplan, der skal lßfte det 

nÞre sundhedsvÞsen 

Danske Îldrer¬d hÞfter sig sÞrligt ved, at aftalen 

indeholder en national kvalitetsplan for det nÞre 

sundhedsvÞsen med en ambition om, at der skal 

vÞre adgang til kommunale sundhedstilbud af hßj 

kvalitet i hele landet. Noget Danske Îldrer¬d har 

arbejdet for i flere ¬r, og som fremg¬r tydeligt af 

vores mÞrkesager.  

Som et led i at styrke det nÞre sundhedsvÞsen 

afsÞttes der i aftalen midler til at oprette 25 nÞrho-

spitaler fordelt over hele landet. NÞrhospitalerne 

indeholder ikke sengepladser, men er forbeholdt 

ambulante forlßb.  

Kommunernes midlertidige pladser 

bßr kvalitetssikres 

DesvÞrre tages der i sundhedsreformen ikke stil-

ling til kommunernes midlertidige pladser. 

Kommunerne har cirka 3.500 dßgndÞkkede mid-

lertidige pladser, som dÞkker over en bred vifte af 

forskellige typer ophold ï for eksempel genoptrÞ-

ningspladser, rehabiliteringspladser, akutpladser, 

og aflastningspladser. Langt de fleste pladser dri-

ves efter serviceloven. Kun de f¬ pladser, som 

kommunerne selv vÞlger at kalde òakutpladserò 

drives efter sundhedsloven. Og det er kun disse f¬ 

pladser, der adresseres i sundhedsaftalen.  

Danske Îldrer¬d mener, at de kommunale midler-

tidige pladser, der opfylder et sundhedsfagligt be-

hov, skal skrives ind i sundhedsloven.  

Tekst Anja Bihl-Nielsen 

https://danske-aeldreraad.dk/maerkesager-2/maerkesag-sundhed/
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//  // Det mener Danske Îldrer¬d om sundhedsreformen 

Det kan for eksempel dreje sig om pladser til pati-

enter, der udskrives fra sygehus, men ikke er raske 

nok til at vÞre i eget hjem. Disse patienter f¬r i dag 

typisk et ophold p¬ en midlertidig plads under over-

skriften òrehabiliterings-ò eller 

ògenoptrÞningsopholdò, hvilket betyder at det er 

serviceloven, der gÞlder, og at der ikke er faglige 

krav eller standarder for lÞgeadgang, medicinad-

gang eller kompetencer og indsatser. 

LÞs mere her  

Danske Îldrer¬d anbefaler, at kommunerne for-

pligtes til at lßse opgaven ensartet og efter sund-

hedsfaglige standarder. I dag kan kommunerne 

selv afgßre, om de driver midlertidige pladser efter 

sundhedsloven eller efter serviceloven.  

Danske Îldrer¬d vil forfßlge dette og g¬ i dialog 

med politikerne om, hvordan de kan  sikre kvalite-

ten p¬ dette omr¬de.  

Pengene skal fßlge med 

Desuden vil Danske Îldrer¬d fßlge finansieringen 

tÞt. Det er afgßrende, at der fßlger midler med til 

den ekstra opgave, kommunerne skal lßse, s¬ der 

med rimelighed kan stilles krav til deres indsats. Og 

s¬ lßftet af de kommunale sundhedstilbud ikke ud-

huler resten af det kommunale sundheds- og Þld-

reomr¬de.  

Forebyggelse skal ogs¬ vÞre for Þldre 

Aftalen lÞgger ogs¬ op til, at der skal kigges p¬ de 

lovgivningsmÞssige rammer for folkesundheden. 

Danske Îldrer¬d ßnsker sammen med en lang 

rÞkke andre organisationer, at der laves en egent-

lig folkesundhedslov, og vi h¬ber, at sundhedsre-

formen kan blive afsÞttet for dette.  

I modsat fald m¬ vi sige, at sundhedsreformen fej-

ler, n¬r det kommer til forebyggelse af sygdom og 

mistrivsel hos den Þldre befolkning. Reformen in-

deholder s¬ledes initiativer m¬lrettet Þldre, der al-

lerede er blevet syge. I Danske Îldrer¬d mener vi, 

at der ogs¬ er et stort ßkonomisk og menneskeligt 

potentiale i at styrke forebyggelsen blandt Þldre.  

Den samlede aftale kan lÞses her 

https://danske-aeldreraad.dk/danske-aeldreraad-vil-have-klare-rammer-for-de-midlertidige-pladser
https://sum.dk/nyheder/2022/maj/bred-aftale-om-sundhedsreformen
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Tekst Morten Larsen 

//  // Kommunerne vil lßfte velfÞrden med mere teknologi 

Kommunerne vil sÞtte 
turbo p¬ digitaliseringen 
af velfÞrden 
Med en ny digitaliseringspolitik vil kommunerne accelerere 

digitaliseringen af kommunernes services og brugen af tek-

nologi i blandt andet Þldreplejen. 

Under overskriften òGentÞnk 

VelfÞrden ï kommunernes digi-

taliseringspolitikò lancerer KL en 

politik for, hvordan kommunerne 

med ßget brug af teknologi, kan 

frigßre flere hÞnder til velfÞrd.  

- Manglen p¬ arbejdskraft risike-

rer at sl¬ revner i fundamentet for 

fremtidens velfÞrd. Vi skal derfor 

gentÞnke velfÞrden, og hvordan 

vi lßser opgaverne, s¬ hÞnderne 

kan rÞkke lÞngere. Gode, mo-

derne digitale lßsninger kan vÞre 

med til at frigßre medarbejderes 

tid, s¬ de kan bruge krÞfterne p¬ 

den kernevelfÞrd, mennesker 

altid vil vÞre bedst til, siger Peter 

RahbÞk Juel, formand for KL's 

Arbejdsmarkeds- og Borgerser-

viceudvalg, og fortsÞtter: 

- Allerede nu kan sensorer bru-

ges til at skabe tryghed i Þldre 

menneskers hjem, kameraer 

identificerer huller i vejene, vi-

deomßder gßr dialogen med job-

centeret endnu smidigere, og 

algoritmer kan forudsige over-

svßmmelser. Det er alt sammen 

eksempler p¬, hvordan vi kan 

styrke kvaliteten i velfÞrden ved 

brug af teknologi, og gßre bor-

gernes hverdag lettere. Og den 

vej skal vi sÞtte ekstra turbo p¬. 

KLôs digitaliseringspolitik anviser 

syv veje til ßget digitalisering i 

kommunerne.  

Blandt andet lÞgges der i udspil-

let fra kommunerne op til, at ar-

bejdsgange og velfÞrdstilbud 

skal kigges efter i sßmmene, og 

ud fra en faglig vurdering skal der 

tages stilling til, hvilke processer 

der kan digitaliseres, s¬ hÞnder 

kan frigives. 

Derudover skal kommunerne bli-

ve bedre til at dele viden med 

hinanden om de digitale lßsnin-

ger, der allerede virker, s¬ de 

kan komme ud og leve flere ste-

der. Nye teknologier, som har 

stort potentiale til at modernisere 

og lßfte velfÞrdslßsningerne, 

skal udforskes og tages i brug.  

Ikke uden problemer 

Ïget digitalisering er ikke uden 

problemer. I digitaliseringspolitik-

ken peger kommunerne p¬, at 

der skal tages hensyn til dem, 

der har svÞrt ved at anvende 

digitale lßsninger, og at etikken 

bliver tÞnkt ind.  

- Vi skal sikre, at teknologien bli-

ver brugt etisk forsvarligt og med 

fokus p¬ at gßre menneskers liv 

bedre. Og at vi udvikler lßsnin-

ger, som alle borgere og medar-

bejdere kan bruge ð uanset digi-

tale forudsÞtninger. Det er afgß-

rende, hvis vi skal opn¬ succes, 

n¬r velfÞrden bliver mere digital, 

siger Peter RahbÞk Juel. 

- Der skal selvsagt altid tages 

hensyn til de borgere, der har 

udfordringer med at beg¬ sig di-

gitalt og dem, der har et stÞrkt 

ßnske om at bevare det fysiske 

tilbud. Vi skal ogs¬ tÞnke i hy-

bridlßsninger, hvor dele af et for-

lßb er digitalt, mens dele foreg¬r 

som et fysisk mßde med borge-

ren, uddyber han.  

Kommunernes  nye digitalise-

ringspolitik kan downloades her 

  

Det mener Danske 

Îldrer¬d 

Danske Îldrer¬d er enige i, at der 

er et uudnyttet potentiale i digitali-

sering. Ikke mindst ser vi gerne, at 

de gode teknologiske lßsninger i 

Þldreplejen bliver udbredt, s¬ Þl-

dre i alle kommuner kan f¬ gavn af 

dem.  

Vi mener dog, at digitaliseringen 

ikke behßver at vÞre et spßrgsm¬l 

om enten eller. De analoge lßsnin-

ger kan i mange tilfÞlde supplere 

og hßjne servicen i samspil med 

de digitale. 

For eksempel kan noget s¬ simpelt 

som et telefonnummer som man 

kan ringe til, hvis man g¬r i st¬ i en 

selvbetjeningslßsning gßre, at 

sagsbehandlingen glider hurtigere 

Derfor hilser vi det velkomment, 

hvis man i hßjere grad laver hybri-

de lßsninger.  

For selvom langt de fleste Þldre 

borgere oplever, at digitaliseringen 

gßr hverdagen nemmere, s¬ er der 

en stor gruppe for hvem, digitalise-

ringen komplicerer hverdagen. Det 

er vigtigt, at digitaliseringen fore-

g¬r p¬ en m¬de, s¬ de ikke bliver 

ekskluderet.  

https://www.kl.dk/okonomi-og-administration/digitalisering-og-teknologi/gentaenk-velfaerden/
https://www.kl.dk/okonomi-og-administration/digitalisering-og-teknologi/gentaenk-velfaerden/
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Det er ikke lykkedes at nedbringe brugen 
af farlig antipsykotisk medicin til Þldre 
borgere med demens 
Hver femte borger med demens f¬r antipsykotika i 2021. Det er samme niveau som foreg¬ende ¬r 

trods en m¬lsÞtning om at halvere brugen, viser ny opgßrelse.  

Sundhedsstyrelsen frar¬der brug 

af antipsykotisk medicin til men-

nesker med demens. Alligevel 

indlßste 20 procent af borgere 

med demens i Danmark mindst 

®n recept p¬ antipsykotisk medi-

cin i 2021. Det viser opdaterede 

tal fra Sundhedsdatastyrelsens 

statistik over forbrug af antipsy-

kotisk medicin.  

Som del af den Nationale De-

menshandlingsplan blev der i 

2016 sat et nationalt m¬l om at 

halvere forbruget af antipsykotisk 

medicin hos borgere med de-

mens frem mod 2025.  

Det skyldes, at der er meget be-

grÞnset effekt af at bruge anti-

psykotisk medicin ved demens-

sygdom, og at der samtidig er en 

vÞsentlig risiko for alvorlige bi-

virkninger. I England er det lykke-

des at reducere forbruget betrag-

teligt, s¬ det nu er under 7 pro-

cent af alle med en demenssyg-

dom, der f¬r antipsykotisk medi-

cin. S¬ det kan alts¬ lade sig gß-

re! 

I opgßrelsen kan man imidlertid 

lÞse, at andelen med receptind-

lßsning p¬ antipsykotisk medicin 

har vÞret uÞndret siden 2014 

bortset fra et mindre fald til 19 

procent i perioden 2017-2019. 

Det ser vÞrst ud p¬ plejecentre-

ne, hvilket hÞnger naturligt sam-

men med, at det er her, de mest 

syge borgere med demens bor.  

Hermed g¬r det ikke i den rigtige 

retning i forhold til at halvere for-

bruget og indfri m¬let i demens-

handlingsplanen.  

PÞdagogik kan erstatte  

medicin 

Der er meget store udsving mel-

lem kommuner i andelen af bor-

gere med demens, der f¬r ud-

skrevet antipsykotisk medicin. 

Andelen svinger fra 10 til 34 pro-

cent.  

 

Tekst Anja Bihl-Nielsen 
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//  // Kommunerne vil lßfte velfÞrden med mere teknologi 

Antipsykotisk medicin anvendes 

oftest til mennesker med de-

mens, n¬r de udviser sympto-

mer p¬ mistrivsel, der gßr dem 

meget urolige og udadreage-

rende.  

Den type adfÞrd kan ganske 

ofte forebygges gennem de ret-

te pÞdagogiske metoder.  

Det krÞver, at sundhedsperso-

nalet omkring borgeren har et 

tÞt samarbejde og kan sÞtte 

ind med de rette demensfaglige 

indsatser tidligt i forlßbet.  For 

eksempel kan det handle om at 

indrette hverdagens rutiner, s¬ 

de er meningsfulde for borge-

ren, at sikre den rette sansesti-

muli, at give borgeren mulighed 

for at vÞre fysisk aktiv og at 

tilpasse de fysiske rammer, s¬ 

de bedst muligt understßtter et 

liv med demens.  

Det er derfor fuldstÞndig afgß-

rende, at sundheds- og pleje-

personalet har de rette de-

mensfaglige kompetencer til at 

observere, vurdere og handle 

p¬ begyndende mistrivsel.  

Et delt ansvar mellem  

kommuner og almen praksis 

Mindst lige s¬ afgßrende er det, 

at borgerens praktiserende lÞ-

ge er i tÞt samarbejde med ple-

jepersonalet og fßlger borge-

rens forlßb tÞt. Hermed kan 

lÞgen i de situationer, hvor det 

er nßdvendigt at udskrive anti-

psykotisk medicin for en kort 

periode, sßrge for at minimere 

dosis og sikre en plan for ud-

trapning.  

Det er alts¬ nßdvendigt, at b¬-

de kommuner og almen praksis 

gßr en indsats for at reducere 

brugen af antipsykotisk medi-

cin. Sundhedsstyrelsen tilbyder 

i den sammenhÞng blandt an-

det kompetenceudviklingsforlßb 

til alle kommuner i forebyggelse 

af udadreagerende adfÞrd. 

LÞs mere i analysen fra Sund-

hedsdatastyrelsen, hvor der 

ogs¬ tal for enkelte af kommu-

nerne  

Alzheimerforeningen har med 

afsÞt i de nye tal lavet en lÞn-

gere undersßgelse problemstil-

lingen. Den kan lÞses her. 

 

I nÞste nyhedsbrev vil du kun-

ne lÞse mere om demensom-

r¬det, og hvordan man som 

Þldrer¬d kan arbejde med det. 

S¬dan kan Þldrer¬d arbejde 

med problemet 

 

Ïnsker man som Þldrer¬d at arbejde 

med problematikken omkring antipsy-

kotisk medicin, anbefaler Danske 

Îldrer¬d, at man g¬r i dialog med 

kommunen om disse spßrgsm¬l: 

¶ Hvordan ser niveauet ud i kommu-

nen i forhold til landsgennemsnittet 

og ambitionen om at maksimalt 10 

procent skal have antipsykotisk 

medicin? 

¶ Har kommunen gjort brug af Sund-

hedsstyrelsens tilbud, eller er der 

p¬ anden vis arbejdet med at sikre 

de organisatoriske og kompeten-

cemÞssige rammer for at forebyg-

ge udadreagerende adfÞrd? 

¶ I hvilken grad er plejecentrene i 

kommunen egnet til mennesker 

med demens? 

¶ Hvor mange af kommunens pleje-

centre har en fasttilknyttet lÞge, 

og hvordan er samarbejdet mellem 

plejepersonalet og de praktiseren-

de lÞger? 

https://sundhedsdatastyrelsen.dk/-/media/sds/filer/find-tal-og-analyser/laegemidler/antipsykotika/antipsykotika-demente-052022.pdf?la=da
https://www.alzheimer.dk/media/mcdj4lza/2022-05-12-forbruget-af-antipsykotisk-medicin-stiger.pdf
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//  // Ny rapport viser problemer med patientsikkerheden i plejesektoren 

Ny rapport viser problemer med  

patientsikkerheden i plejesektoren 

N¬r Styrelsen for Patientsikkerhed foretager stikprßvebaserede tilsyn i den kommunale plejesek-

tor opdager de i 19 procent af tilfÞldene stßrre eller kritiske problemer for patientsikkerheden. 

Det fremg¬r af en ny rapport fra Styrelsen for Pati-

entsikkerhed. De har i de fßrste ¬r med det risiko-

baserede sundhedsfaglige tilsyn gennemfßrt 3.318 

stikprßvebaserede tilsyn og 1.872 reaktive tilsyn 

inden for et bredt udsnit af omr¬derne i sundheds-

vÞsenet.  

De fleste behandlingssteder er vurderet til at have 

ingen eller mindre problemer af betydning for pati-

entsikkerheden.  

Nogle tilsynsomr¬der har dog ved de stikprßveba-

serede tilsyn vist sig at have flere og stßrre proble-

mer med patientsikkerheden end andre. Her er der 

sÞrligt tale om omr¬derne fÞngsler og arresthuse, 

bosteder og plejesektoren.  

S¬ledes fremg¬r det af rapporten, at 30 procent af 

fÞngsler og arresthusene, 28 procent af bosteder-

ne, og 19 procent af hjemmesygepleje/

hjemmepleje/akutfunktioner/sygeplejeklinikker/

midlertidige pladser fik vurderingen stßrre eller kriti-

ske problemer af betydning for patientsikkerheden.  

Behov for nationale kvalitetskrav  

Danske Îldrer¬d mener, at tallene understreger 

behovet for nationale krav til kvaliteten i det nÞre 

sundhedsvÞsen, s¬ borgerne sikres ensartet hßj 

kvalitet p¬ tvÞrs af kommunerne. Flere opgaver 

flytter fra sygehusene til kommunerne, s¬ udfordrin-

gerne vil kun blive stßrre.  

Direktßr for Styrelsen for Patientsikkerhed Anette 

Lykke Petri peger over for mediet Altinget ogs¬ p¬ 

behovet for at forpligte kommunerne, hvis der skal 

rettes op p¬ forholdene.  

- Det vil krÞve, at man forpligter kommunerne p¬ at 

arbejde med sundhedsfaglig kvalitetsudvikling og 

patientsikkerhed. Og der er ingen tvivl om, at det 

bliver et langt, sejt trÞk, siger hun.  

67 procent af de behandlingssteder, som blev vur-

deret at have stßrre eller kritiske problemer enten 

ved stikprßvebaseret eller reaktivt tilsyn, form¬r at 

rette op p¬ problemerne efter fßrste tilsynsbesßg, 

s¬ de ved det opfßlgende  tilsyn blev vurderet til 

ingen eller mindre problemer af betydning for pa-

tentsikkerheden. 

Rapporten kan downloades p¬ Styrelsen for Pati-

entsikkerheds hjemmeside 

https://stps.dk/da/nyheder/2022/ny-rapport-goer-status-paa-patientsikkerheden-i-danmark/~/media/E5720ADA77A343309DF1F9B138C86FD7
https://stps.dk/da/nyheder/2022/ny-rapport-goer-status-paa-patientsikkerheden-i-danmark/~/media/E5720ADA77A343309DF1F9B138C86FD7
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Tekst Morten Larsen 

//  // Kom tÞt p¬ ¬rets reprÞsentantskabsmßde og Þldrepolitisk konference 

 

Til stede var tÞt p¬ 500 Þldrer¬dsmedlemmer. De 

kunne p¬ fßrstedagen hßre social- og 

Þldreminister Astrid Krag indlede dagens program 

med at takke Þldrer¬dene for at vÞre g¬et ind i 

arbejdet med en ny Þldrelov.   

-  Jeg oplever, at Þldrer¬dene i Danmark er enormt 

vÞrdifulde, og at jeg altid f¬r gode og vÞsentlige 

input med mig. Det er en kÞmpe vÞrdi - ikke bare 

for mig som minister, men ogs¬ for vores samfund - 

at vi har jer. Og det ser man ikke kun i arbejdet 

med den nye Þldrelov, sagde Astrid Krag. 

Hun kunne fortÞlle, at hun i lßbet af de seneste ¬r 

har mßdtes med mange Þldrer¬d for at f¬ input til 

den nye Þldrelov. Et arbejde som har fokus p¬ at 

gßre op med bureaukratisering og unßdvendig 

dokumentation. 

- Der bliver lßbet for hurtigt, og medarbejderne 

bruger alt for meget af deres sparsomme tid p¬ 

registreringer eller p¬ at sidde inde p¬ et kontor, 

fordi de har s¬ meget papirarbejde. Og tiden kan 

kun bruges en gang, s¬ det er vel og mÞrke tid, 

der g¬r fra nÞrvÞr og omsorg med den enkelte, 

fortalte Astrid Krag og tilfßjede: 

- Som en Þldrer¬dsformand har sagt, er det i 

mßdet mellem borger og medarbejder, at velfÞrden 

bliver skabt - ikke inde foran computerskÞrmen. Vi 

bliver nßdt til at f¬ skabt et stßrre rum til det mßde. 

Et af de spßrgsm¬l som Astrid Krag blev stillet 

under oplÞgget handlede om Þldrer¬dsvalg.  

- Jeg har opfordret de kommuner, der ikke har 

fremmßdevalg til lige at genoverveje om ikke de 

bßr have fremmßdevalg. Og jeg synes jo, at de tal 

som Danske Îldrer¬d har lavet i forhold til 

stemmeprocent, viser hvorfor det har en vÞrdi - s¬ 

jeg fßlger med i det, lßd det. 

- Og s¬ synes jeg, at det vigtigste man kan tage 

ned er, at rigtig mange af jer, der har rejst det krav, 

s¬ ogs¬ er lykkes med at komme igennem med det. 

Men det er jeg helt sikker p¬, vi kommer til at have 

lejlighed til at drßfte videre. Men bare s¬ I ved hvor 

jeg st¬r, s¬ har jeg opfordret kommunerne til at 

have fremmßdevalg, uddybede Astrid Krag. 

500 Þldrer¬dsmedlemmer drßftede Þldrepolitik: 

Kom tÞt p¬ ¬rets reprÞsentantskabsmßde og 

Þldrepolitiske konference  
Hotel Nyborg Strand var den 9. og 10. maj ramme for to dage med debat og vidensdeling, da Dan-

ske Îldrer¬d afholdt reprÞsentantskabsmßde og Þldrepolitisk konference.  

Dagen startede vanen tro med fÞllessang.  
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//  // Kom tÞt p¬ ¬rets reprÞsentantskabsmßde og Þldrepolitisk konference 

 

Efter Astrid Krags oplÞg kunne formand Inger 

Mßller Nielsen i sin mundtlige beretning fortÞlle om 

et begivenhedsrigt ¬r for Danske Îldrer¬d. Et ¬r 

hvor Danske Îldrer¬d har afholdt et meget stort 

antal arrangementer for Þldrer¬d. Og et ¬r hvor der 

vÞret stort fokus p¬ efter¬rets mange 

Þldrer¬dsvalg, og p¬ at nye medlemmer og 

formÞnd hurtigt bliver introduceret til 

Þldrer¬dsarbejdet.  

Inger Mßller Nielsen kunne ogs¬ fortÞlle, at 

Danske Îldrer¬d i lßbet af ¬ret har arbejdet 

benh¬rdt p¬ gßre opmÞrksom p¬ problematikken 

omkring, at en hßj stemmeprocent ved 

Þldrer¬dsvalg er dybt afhÞngig af, om 

kommunerne afholder valget som et fremmßdevalg 

samme dag som kommunalvalg. Blandt andet har 

Danske Îldrer¬d gennemfßrt flere undersßgelser 

g¬ende p¬ kandidatsammensÞtning, valgform og 

stemmeprocent. Resultaterne er anvendt i pressen 

og over for politikere. 

P¬ den Þldrepolitiske front har Danske Îldrer¬d 

blandt meget andet haft fokus p¬ den kommende 

Þldrelov og sundhedsaftale. Det foreg¬r blandt 

andet i et r¬dgivende panel og i to ekspertgrupper, 

der er nedsat af regeringen til at arbejde med 

udviklingen af den nye Þldrelov.  

LÞs her formandens mundtlige beretning  

Opbakning til arbejdet med ny Þldrelov 

Efter formandens mundtlige beretning var der 

debat. 

Generelt var der opbakning til Danske Îldrer¬ds 

forskellige indspil til den nye Þldrelov. Men der blev 

ogs¬ udtrykt bekymring for om loven reelt kommer 

til at skabe nytÞnkning. For eksempel udtrykte flere 

af de Þldrer¬dsmedlemmer, der tog ordet, 

bekymring for manglende sammenhÞng mellem 

Þldrelov og sundhedslov.  

Flere pointerede desuden, at det er nßdvendigt at 

fokusere p¬ rekruttering, uddannelse og status 

inden for Þldreplejen og det kommunale 

sundhedsomr¬de, hvis der skal skabes bedre 

betingelser i Þldreplejen. 

FÞlles udtalelse 

Îldreloven blev ogs¬ adresseret i den fÞlles 

udtalelse, som reprÞsentantskabet vedtog. I 

udtalelsen opfordrede Þldrer¬dene til, at 

Þldreplejen bliver bygget p¬ et fundament af tillid 

til, at Þldre borgere er de nÞrmeste til at kende 

deres individuelle behov.  

Îldrer¬dene efterlyser i udtalelsen desuden et nyt 

menneskesyn i Þldreplejen, hvor kommunerne skal 

g¬ fra at se Þldre som en opgave i form af ydelser 

og minutter, til at se Þldre som de mennesker, de 

er ï og til at lade deres ßnsker og behov vÞre 

styrende. 

Îndring af vedtÞgt 

ReprÞsentantskabet vedtog desuden en rÞkke 

Þndringer til vedtÞgten. Blandt andet blev det 

besluttet, at have en nÞstformand i stedet for to, og 

at nÞstformanden, ligesom formanden vÞlges ved 

direkte valg p¬ reprÞsentantskabsmßdet.  

 

En fÞlles udtalelse, vedtÞgtsÞndringer og Þldrepolitiske debat. F¬ her overblikket over nogle af 

beslutningerne og debatterne p¬ ¬rets reprÞsentantskabsmßde.  

Det skete p¬ ¬rets reprÞsentantskabsmßde 

https://danske-aeldreraad.dk/dae/wp-content/uploads/2022/05/Mundtlig-beretning-2022_1.pdf
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//  // Kom tÞt p¬ ¬rets reprÞsentantskabsmßde og Þldrepolitisk konference 

Regeringen har bebudet en ny Þldrelov. En lov, der 

regulerer mindre og giver medarbejderne bedre mulig-

hed for at bruge deres faglighed. Den ambition deler 

landets Þldrer¬d. 

Som talerßr for Þldre borgere st¬r vi samtidig fast p¬, 

hvem Þldreloven er til for ï nemlig for de Þldre, og for 

at Þldre kan leve det liv, de ßnsker. 

S¬ frem for at fokusere p¬, hvordan en ny Þldrelov skal 

sÞtte kommunerne og medarbejderne i Þldreplejen fri, 

bßr det centrale spßrgsm¬l vÞre, hvordan vi kan sÞtte 

den enkelte Þldre borger fri, og hvordan vi f¬r skabt en 

Þldrepleje, der mßder det enkelte Þldre menneske 

med tillid, nysgerrighed og kompetence. 

Der er brug for et nyt menneskesyn i Þldreplejen. Kom-

munerne skal g¬ fra at se Þldre som en opgave i form 

af ydelser og minutter, til at se Þldre som de menne-

sker, de er ï og til at lade deres ßnsker og behov vÞre 

styrende. 

Det krÞver en Þldrepleje, der bygger p¬ et fundament 

af tillid. 

Danske Îldrer¬ds reprÞsentantskab anbefaler: 

¶ Hav tillid til, at Þldre borgere er eksperter i deres 

eget liv og de nÞrmeste til at kende deres individu-

elle behov. 

¶ Hav tillid til, at selvom borgerne er eksperter i deres 

eget liv, s¬ ved de godt, at de ikke er eksperter i de 

forskellige lßsninger, og derfor lytter til faglig vejled-

ning fra medarbejderne. 

¶ Hav tillid til, at Þldre borgere ikke vil bede om mere, 

men m¬ske noget andet end det, kommunen vurde-

rer, de har behov for. 

Skal Þldreplejen bygge p¬ et s¬dant fundament af gen-

sidig tillid krÞver det en grundlÞggende Þndring af 

den m¬de, kommunerne organiserer hjÞlpen, den m¬-

de de visiterer hjÞlp, den m¬de de opfatter kvalitet og 

den m¬de de inddrager p¬rßrende. 

Kommunerne skal levere en Þldrepleje, hvor den en-

kelte oplever sammenhÞng i sit forlßb, hvor beslutnin-

ger om hjÞlp sker i et ligevÞrdigt samarbejde mellem 

borger og medarbejder, og hvor kvalitet m¬les p¬ effek-

ten for borgeren og ikke p¬ leverede ydelser. 

Landets Þldrer¬d vil fßlge arbejdet med ny Þldrelov 

tÞt og er klar til at indg¬ i drßftelserne af, hvordan en 

ny Þldrelov skal udmßntes lokalt. 

FÞlles udtalelse vedtaget af Danske Îldrer¬ds reprÞ-

sentantskab den 9. maj 2022. 

Det blev ogs¬ besluttet at skrive ind i vedtÞgten, at 

bestyrelsen kan indkalde til virtuelt reprÞsentant-

skabsmßde med samme frist og dagsorden som til 

ordinÞre mßder, s¬fremt tungtvejende ¬rsager lig-

ger til grund. 

Bestyrelsen forslag om at afholde reprÞsentant-

skabsmßde hvert andet ¬r i stedet for hvert ¬r blev 

- som det eneste forslag - ikke stemt igennem.  

Under debatten forud for afstemningen gav flere 

Þldrer¬dsmedlemmer udtryk for deres holdninger og 

bekymringer. Nogle bakkede op om bestyrelsens 

forslag med henvisning til, dels at det vil frigßre res-

sourcer i sekretariatet, som kan bruges p¬ at skabe 

mere synlighed om Þldrer¬denes arbejde, og dels at 

bestyrelsen har vist, at de godt kan vÞre i kontakt 

med baglandet uden ¬rlige reprÞsentantskabsmß-

der. Andre ßnskede at fastholde, at reprÞsentant-

skabet som ßverste myndighed samles ¬rligt og gav 

udtryk for bekymring over at g¬ over til at holde re-

prÞsentantskabsmßde hvert andet ¬r, fordi det vil 

medfßre tab af information og dialog.  

LÞs mere om reprÞsentantskabsmßdet i referatet 

 

 

Îldrer¬d om ny Þldrelov: Det centrale spßrgsm¬l bßr vÞre  

at sÞtte Þldre borgere fri til at leve det liv, de ßnsker 

Îldrer¬d vedtager fÞlles udtalelse  

https://danske-aeldreraad.dk/dae/wp-content/uploads/2022/06/Referat-af-repraesentantskabsmoede-Danske-Aeldreraad-2022.pdf

